
JEŠTĚ JEDNOU JOSEF ANEB JAK BOŽÍ SNY 

URČENÉ JEDNOMU MUŽI ZACHRÁNILY TEBE I MĚ 

 

Drazí přátelé, vážení hosté, bratři a sestry, 

přeji Vám všem milost a pokoj ve jménu našeho Pána Ježíše Krista. 

 

Jsem si jistý, že ode mě očekáváte klasické Vánoční slovo, protože máme ve 

sborovém kalendáři poznamenáno, že jsou dnes Vánoční Bohoslužby spojené se 

společným posezením. 

 

Jenže poslední Adventní neděle letos vychází na Štědrý den (tedy za týden), 

i řekl jsem si, že nechám sváteční Vánoční slovo až na toho čtyřiadvacátého. 

Proto se i dnes se budu věnovat muži, o němž víme, že jeho život poměrně 

zásadně ovlivňovaly sny – budeme tedy mluvit o Josefovi. Ten dnešní příběh 

bude plný otázek spíše než odpovědí. 

 

Takže hned začneme otázkou: 

 

- Jaké sny míváte? Spíše strašidelné, varovné, prorocké, velkolepé nebo 

ty, které Vás nakonec vedou k dobrým rozhodnutím? 

 

Pojďme se nejprve podíval na tři sny Josefa, které mají zásadní dopad až do 

dnešní doby, tedy na každého z nás. A to přesto, že si to nemusíme uvědomovat. 

 

Tak co nám o našem snílkovi Josefovi říká Matoušovo evangelium 1:18-25: 

 

Narození Ježíšovo událo se takto: Jeho matka Maria byla zasnoubena Josefovi, 

ale dříve, než se sešli, shledalo se, že počala z Ducha svatého. Její muž Josef byl 

spravedlivý a nechtěl ji vystavit hanbě; proto se rozhodl propustit ji potají. 

Ale když pojal ten úmysl, hle, anděl Páně se mu zjevil ve snu a řekl: „Josefe, 

syny Davidův, neboj se přijmout Marii, svou manželku; neboť co v ní bylo 

počato, je z Ducha svatého. Porodí syna a dáš mu jméno Ježíš; neboť on 

vysvobodí svůj lid z jeho hříchů.“ 

To všechno se stalo, aby se splnilo, co řekl Hospodin ústy proroka: `Hle, panna 

počne a porodí syna a dají mu jméno Immanuel´, to jest přeloženo `Bůh s námi´. 

Když se Josef probudil ze spánku, učinil, jak mu přikázal anděl Hospodinův,  

a přijal svou manželku k sobě. Ale nežili spolu, dokud neporodila syna, a dal mu 

jméno Ježíš. 

 

Možná jste opravdu čekali, že se vrátím k Josefovi Egyptskému, o kterém jsme 

mluvili minulý týden. Ale jak mnozí víte, nebo jste právě zjistili, v Bibli máme 

hned dva muže, kteří nesou jméno Josef a kteří ovlivnili okolní a budoucí svět 

díky snům, které od Boha dostali. 



Vypadá to skoro jako kdyby Starý a Nový zákon mezi sebou vyhlásily soutěž, 

který ten Josef má lepší, důležitější, či dokonce „svatější“ sny. Zapamatujme si, 

že oba Josefové jsou pro svou generaci důležití a jsou důležití i pro nás. 

 

To úplně první, u čeho se potřebujeme hned na začátku zastavit, je charakter 

Marie a Josefa, kteří pečovali o Ježíše, Božího syna. 

 

- Jak bychom charakterizovali Ježíšovu maminku Marii (či hebrejsky 

Mirjam)? 

 

Byla, podle všeho, mladou nevinnou dámou, nebo spíš ještě děvčetem, které 

bylo ochotno na sebe vzít na tehdejší dobu nepředstavitelné břímě. Jen si to 

představte – ještě není vdaná a už čeká dítě! Dneska, díky někdy až přehnaně 

tolerantnímu nastavení společnosti a sociálnímu systému, to je „tak trochu 

normálka“. (Však se u nás rodí už skoro polovina dětí do nemanželských 

poměrů…) Jenže v době Marie tomu bylo jinak. Tedy jí musíme přiznat, že byla 

hodně odvážným děvčetem, navíc natolik poslušným, pokorným a ve svém 

myšlení čistým, že byla ochotna risknout lidské odsouzení a pohrdání – a to 

nejenom tehdy, nýbrž i později, a u mnohých lidí to pohrdání přetrvává až 

podnes. (Mimochodem, později se mezi židovskými učenci uchytilo, že Ježíš je 

prý nemanželským dítětem Marie a jakéhosi římského vojáka… A ačkoli to bylo 

mnohokrát vyvráceno jako nesmysl, mnozí vyznavači Judaismu tomu blábolu 

věří dodnes.) 

 

O vychovateli Josefovi toho příliš nevíme. Jisté je, že patřil do Davidovské 

královské linie, která však v jeho době nehrála žádnou výraznou politickou 

úlohu. Spíše to byl takový závan dávno zašlé „slávy“. Josef ničím zvláštním 

patrně ani nevynikal Nebo možná ano: četli jsme, že byl spravedlivým mužem. 

 

- Co je, podle Vás charakteristické pro SPRAVEDLNOST? 

 

Se spravedlností mají lidé obvykle spojeno spravedlivé tedy rovné jednání 

(podle práva). Také to, že měříme každému (tedy i sami sobě) stejným 

metrem, nikdy nikomu nenadržujeme. Každý dostane to, co si skutečně 

zaslouží. Po právní stránce chápeme spravedlnost jako určité zadostiučinění, 

když jsme někým nějak poškozeni. 

 

Jenže, drazí přátelé, v našem dnešním příběhu vidíme, že spravedlnost je zde 

chápána a spojena s MILOSRDENSTVÍM. To je docela šokující zjištění.  

Nejspíš i Vás by hned nenapadlo, že nejvyšším stupněm spravedlnosti je 

MILOSRDENSTVÍ. Zdá se, že Boží pohled na spravedlnost je značně odlišný 

od našeho lidského chápání a pohledu. 

 



Nyní už k těm snům: 

 

- Napadá Vás důvod, proč Bůh mluvil k Josefovi prostřednictvím snů? 

 

Kdo ví, třeba byl Josef prostě trochu natvrdlý či příliš zaměstnaný starostmi, zdá 

se tedy, že sny byly jediným způsobem, jak k němu mohl Bůh mluvit. Anebo to 

jednoduše byl ten „Josefův způsob“. (Nakonec máme zkušenost, že s každým 

z nás Bůh promlouvá trochu jinak. Tak abychom mu rozuměli.). Tím, že byl 

Josef přeci jen o něco starší a zkušenější než Marie, byl sen možná jedinou 

možností, jejímž prostřednictvím mohl Josef přijmout či unést pokyny shůry. 

 

Připomenu jedno slovo zapsané u proroka Joele. To dá našim událostem ještě 

trochu jiný rozměr. Joel několik století před narozením Ježíše prohlásil (3:1): 

 

I stane se potom: Vyleji svého ducha na každé tělo. Vaši synové i vaše dcery 

budou prorokovat, vaši starci budou mít sny, vaši jinoši budou mít prorocká 

vidění. 

 

Když si vedle tohoto slova položíme prorockou modlitbu mladičké Marie  

a sny (o řadu let staršího) Josefa, dojde nám, že ani jeden z nich by nemohl takto 

mluvit či nemohl podle snů jednat, pokud by v jeho životě nepůsobil Boží Duch. 

 

- V čem byl Josefův sen, o němž jsme četli, podle Vás, tolik důležitý – 

v životě Marie a Ježíše? 

 

Šlo o ZÁCHRANU – předně života, zároveň i pověsti. 

 

V tom, že díky poslušnosti snu Josef ochránil Marii a ještě nenarozené dítě 

od potupy okolí a nejspíš i před smrtí. V tehdejší židovské kultuře, kde platil 

Mojžíšův zákon, se na svobodné těhotné ženy druzí dívali více než přísně.  

U Mojžíše jsou zapsána ohledně této věci poměrně přísná, až krutá pravidla. 

Některá skutečně končí smrtí. 

 

Jenže my dobře víme, že Josef nezůstal u toho jediného snu, nýbrž měl ještě 

další dva. U Matouše 2:13-15 tedy čteme: 

 

Když odešli (a jsou tím myšleni mudrci z východu, kteří se přišli klanět 

Ježíši), hle, ukázal se Josefovi ve snu Pánův anděl a řekl: „Vstaň, vezmi dítě  

a jeho matku, uteč do Egypta a buď tam, dokud ti neřeknu, protože Herodes 

bude dítě hledat, aby je zahubil.“ On tedy vstal, vzal v noci dítě i jeho matku  

a odešel do Egypta. A byl tam až do Herodovy smrti, aby se naplnilo, co bylo 

řečeno od Pána skrze proroka: ‚Z Egypta jsem povolal svého syna.‘ 

 



- Čím jsou – tento sen a Josefova poslušnost – podle Vás, tolik důležité? 

 

Opět i zde šlo o ZÁCHRANU! 

 

Jednoduše proto, že Josefova poslušnost Ježíši, tomu malému chlapci, zachrání 

život před zlovůlí krále Heroda. Král ze strachu o své postavení nechá 

pozabíjet malé chlapce v Betlémě. Ježíš tomuto tragickému údělu unikl. 

 

A konečně se dostáváme ke třetímu snu, který Josef měl, jak čteme opět  

u Matouše 2:19-23: 

 

Když Herodes zemřel, hle, Pánův anděl se ukázal ve snu Josefovi v Egyptě 

a řekl: „Vstaň, vezmi dítě a jeho matku a jdi do země izraelské, neboť ti, kteří 

ukládali dítěti o život, již zemřeli.“ On tedy vstal, vzal dítě a jeho matku a vešel 

do izraelské země. Když však uslyšel, že v Judsku kraluje místo svého otce 

Heroda Archelaos, bál se tam odejít. Na pokyn ve snu odešel do oblasti 

Galileje. I přišel a usadil se ve městě zvaném Nazaret, aby se naplnilo, co bylo 

řečeno skrze proroky: ‚Bude nazýván Nazaretský.‘ 

 

Přiznám se, že tady nedokážu posoudit, zda šlo jen o jeden nebo hned o dva sny. 

Nicméně i Vás už napadlo: 

 

- Proč jsou tyto sny a Josefova poslušnost opět tolik důležité? 

 

Je to s podivem, ale do třetice jde o ZÁCHRANU! 

 

Tyto sny jsou, alespoň si myslím, důležité – zaprvé zachraňují Ježíšovu misi 

na zemi pro tehdejší Židy, ale fakticky zachraňují i Jeho poslání pro nás. 

Ježíš nezůstal v exilu v Egyptě, nýbrž se vrací do Galileje, kde začne ve svých 

třiceti letech (až dospěje a dozraje) veřejně působit. A za druhé tato událost 

v sobě nese hned dva rozpoznávací prvky: Ježíš je ten, kdo nás přišel 

zachránit (jak předpovídala židovská Písma, která dnes označujeme za Starý 

zákon), kdo nám dává naději. Jde o syna povolaného z Egypta a je nazýván 

Nazaretský. Ježíš – mimo jiné i díky Josefově poslušnosti několika snů – přežil 

a mohl naplnit své POSLÁNÍ NAŠÍ ZÁCHRANY. 

 

Talmud, sbírka židovských moudrostí a pravidel, říká, že Ten, kdo zachrání 

jediný lidský život, jako by zachránil celé lidstvo. Josef, jak jsme společně četli, 

to učinil hned několikrát! Zdá se, že Bůh k záchraně lidstva zve ke spolupráci 

každého, kdo mu chce naslouchat, kdo mu důvěřuje a kdo je ochoten Ho  

i poslechnout. 

 



Možná je to dokonce tak, že sám Bůh v tom narozeném Betlémském dítěti chtěl 

být nejprve zachráněn námi, lidmi, aby nakonec mohl zachránit nás, lidi. 

V tom právě narozeném a bezbranném, na druhých lidech závislém, dítěti se 

Bůh naprosto dokonale spojil s údělem každého člověka. 

 

A možná, zde přiznávám, že je to velice odvážná myšlenka, chtěl Bůh tím, že 

vydal narozeného Ježíše všanc okolnostem a důvěřoval při tom Josefovi a Marii, 

otestovat, zda v lidech zbylo nějaké lidství, které by stálo za záchranu. 

 

Dnešní příběh je pro mě ujištěním, že Bůh naprosto rozumí našemu lidství, 

našemu někdy únavnému plahočení, padání a povstávání. Bůh si v Ježíši na 

sebe, jak už jsme zmínili, oblékl lidský úděl. Bůh nám dokonale rozumí, protože 

se v Ježíši stal jedním z nás. I on byl na začátku svého lidského života hned 

několikrát ZACHRÁNĚN. 

 

Tak jako byl Ježíš zachráněn a povolán, zachraňuje a povolává nás. Příběh  

o jeho narození nám tedy připomíná, že naše záchrana by se neuskutečnila bez 

odvážné a poslušné Marie, bez spravedlivého a poslušného Josefa. 

 

To, co mě na tom všem udivuje, je skutečnost, že Josef jednoduše poslechl hlas 

anděla Páně, který k němu promlouval ve snech. Podle všeho nad tím nijak 

složitě nemudroval. A ani později si nečinil žádné zásluhy. Možná, že významu 

jeho snů a poslušnosti můžeme porozumět až my, kteří byli zasaženi životem, 

službou, učením, obětí a především přijetím, odpuštěním a milostí Ježíše. 

 

Na samý závěr toho dnešního slova se můžeme na chvilku ztišit a přemýšlet: 

  

- Jaké sny máš ve svém životě právě Ty? Jsou to sny, které do tvého srdce 

a mysli vložil Bůh? 

 

Proč chci, abychom krátce zavzpomínali na ty dobré sny, které jsme měli? 

Jednoduše proto, že vidím, jak mnozí žijí pouze ze dne na den, jak mnozí před 

sebou nemají žádný cíl, jak mnozí rezignovali na něco většího, než je pouhé 

přežívání… 

 

Přemýšlejme spíše nad tím, jak k našemu srdci Bůh doopravdy hovoří. Jaké 

sny a touhy do nás vkládá? Přemýšlejme nad tím, co jsou ty skutečné Boží sny 

vložené do nás. Sny, které právě skrze nás mohu alespoň trochu změnit  

a pozvednout tento svět. (Až se tedy zastavíme, vynechejme raději takové ty 

megalomanské sny, jak změníme svět nějakým nevídaným vynálezem či činem, 

nebo pitomosti o zatím netušeném dědictví či výhře několika miliónů.) 

 



Někdo možná sníme o pomoci druhým lidem. Jak můžeme nejlépe posloužit 

někomu, kdo to právě potřebuje a na jehož potřeby umíme přiměřeně reagovat. 

Někdo sní o tom, že si jeho život Bůh použije pro nějakou zvláštní službu či 

skutek. Další sní o nějakém dlouhodobém poslání, velkém úkolu. A každý 

nejspíš sní o smysluplně prožitém životě. 

 

Je vlastně ideální, když se tyto naše sny setkají s mnohem prostšími sny těch, 

kteří jsou na okraji společnosti či neznají Boha. I oni touží a sní, někdy  

o úplně základních potřebách: zachování života, střeše nad hlavu, teple domova, 

možnosti se někdy dosyta najíst. Nebo ještě jinak řečeno: sní o možnosti začít 

žít důstojným lidským životem. 

 

Domnívám se, že církev Božího lidu, nebo jak o nás apoštol Pavel také mluví 

jako „o těle Kristově, v němž jeden úd slouží druhému“, je naplněním jednoho 

velkého Božího snu o nás. Pojďme se tedy na chvilku ztišit a připomenout si: 

   

- Jaké sny máš ve svém životě právě Ty? Jsou to sny, které do tvého srdce 

a mysli vložil Bůh? 

 

Ámen. 

 

Petr Plaňanský (KS Nymburk 17.12.2023) 


